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Ostatni Zjazd
I znowu epsilonowy tekst ma charakter rocznicowy.

Zdarzenie, któremu chcemy poswiecic troche uwagi, mialo
miejsce dokladnie 20 lat temu. Otóz w dniach 15-17
listopada 1976 r. odbyl sie w Krakowie XI Ogólnopolski
Zjazd Studenckich Kól Naukowych Matematyków.

Historia zjazdów studenckich kól matematycznych
siega lat dwudziestych biezacego stulecia, gdy w Polsce
istnialo piec takich kól: w Krakowie, Lwowie, Warszawie,
Poznaniu i Wilnie. Wówczas studenckie zjazdy odbywaly
sie w zasadzie co roku; mlodzi matematycy wyglaszali
referaty, wymieniali doswiadczenia, sprzedawali skrypty
wydawane przez rózne kola. Po wojnie tez takie zjazdy
mialy miejsce, przy czym numeracje rozpoczeto od nowa.
Do polowy lat szescdziesiatych zjazdy byly organizowane
stosunkowo regularnie; niemniej jednak raz którys ze
zjazdów nie doszedl do skutku - i nastapila dluga przerwa.

Po pewnym czasie w Krakowie paru entuzjastów wpadlo
na pomysl reaktywowania milej idei spotkan studentów
matematyki z róznych miast. Idea nie byla latwa do
zrealizowania; trzeba bylo pokonac rozmaite problemy
zwiazane z dotarciem do poszczególnych kól, zalatwieniem
sali, noclegów, wyzywienia i (przede wszystkim)
dofinansowania ... W efekcie Zjazd odbyl sie pare lat po
rozpoczeciu przygotowan, a zorganizowali go praktycznie
inni ludzie niz pomyslodawcy - po prostu nowa ekipa
wladz Kola Matematyków Studentów UJ.

Zjazd trwal trzy dni. Uroczyste otwarcie mialo miejsce
w poniedzialek, 15 listopada po poludniu. Tego dnia
referaty byly tylko trzy, ale za to jakie! Na poczatek
ówczesny Dyrektor Instytutu Matematyki UJ, prof. Jacek
Szarski, opowiedzial o Stanislawie Zarembie, patronie Kola
Matematyków Studentów UJ. Ówczesny Prezes Oddzialu
Krakowskiego Polskiego Towarzystwa Matematycznego,
doc. Andrzej Pelczar, opowiedzial o Zjezdzie Kól
Naukowych Matematyków, w którym bral udzial jako
student. Trzeci referat byl studencki, a w zasadzie
postudencki, bo wyglaszal go mlody magister - jeden
z glównych inicjatorów krakowskiego zjazdu.

Studenckie referaty wyglaszane byly przez pól wtorku
i cala srode. We wtorek wieczorem uczestnicy obejrzeli
spektakl w teatrze, we wtorek zas po poludniu odbylo sie
bardzo ciekawe "spotkanie robocze". Tam wymieniono
liczne doswiadczenia z pracy poszczególnych kól,
poszczególne reprezentacje opowiadaly, co robia ich kola
i jakimi dzialami matematyki studenci interesuja sie przede
wszystkim. Spotkanie bylo tak ciekawe, ze ledwie zdazono
do teatru.

Kto wzial udzial w Zjezdzie? Przedstawiciele kól z osmiu
uczelni. Uniwersytetów: Warszawskiego, Lódzkiego,

Slaskiego, Mikolaja Kopernika w Toruniu, im. Marii
Curie-Sklodowskiej w Lublinie i Jagiellonskiego,
Politechniki Slaskiej i Wyzszej Szkoly Pedagogicznej
w Krakowie. W specjalnym spotkaniu pól roku pózniej
wzial jeszcze udzial przedstawiciel Wroclawia.

Co mialo miejsce pól roku pózniej? Otóz w listopadzie
uchwalono, ze warto reaktywowac zwyczaj czestych,
najlepiej corocznych zjazdów studenckich. Do tego trzeba
bylo miec mozliwosci dofinansowania, wsparcie pieniezne
zas uzyskac bylo mozna wylacznie za posrednictwem
Jedynej Masowej Organizacji Studenckiej. Z doswiadczen
kól innych nauk wynikalo zas niezbicie, ze niezbednym do
tych staran tworem jest Studencki Komitet Koordynacyjny
Kól Naukowych Danej Specjalnosci. Zdecydowano wiec
taki Komitet powolac. Pózniej okazalo sie jednak, ze brak
doswiadczenia organizatorów i uczestników Zjazdu
spowodowal niewypelnienie pewnych wymogów formalnych
i w efekcie wiosna 1977 r. przedstawiciele Kól musieli sie
spotkac w Krakowie jeszcze raz.

Powrócmy jednak do listopada 1976 r. W Zjezdzie
wzielo udzial okolo 80 osób, z czego mniej wiecej polowa
spoza Krakowa. Niektórzy z uczestników sa dzis dobrze
znanymi na swiecie matematykami! Organizatorom
udalo sie wydac specjalne plakaty (w dwóch wersjach;
kopie obu na sasiedniej stronie) i pamiatkowe znaczki
dla uczestników (miniaturki plakatów). O braku wprawy
organizacyjnej moze swiadczyc to, ze Prezes Kola
krakowskiego, osobiscie projektujac plakat, pomylil sie
w nazwie wlasnego kola - a potem juz bylo za pózno na
zmiane ... Znaczki wykonane byly calkowicie samodzielnie
przez organizatorów - obrady mialy sie zaczac za pól
godziny, a jeszcze w czytelni Instytutu Matematyki
Zarzad pracowicie ogrzewal specjalne agrafki nad swieczka
i wkluwal je w znaczki. Zdobycie róznego rodzaju
surowców do wykonania tych emblematów tez bylo nie lada
problemem.

Warto powiedziec cos o referatach. Jak mozna sie
spodziewac, byly i ciekawe, i nudne. Studenci raczej
rzadko przedstawiali wlasne wyniki, czesciej mówili
o rezultatach innych. Najbardziej utkwil w pamieci
referat kolegi ze stolicy; mial mówic przez pól godziny,
mówil ponad 90 minut i nie udalo sie odebrac mu glosu.
Nawet kategoryczne protesty prowadzacego obrady nic nie
daly. Wysoka klase pokazal za to nastepny prelegent, tez
z Warszawy: skrócil swoje wystapienie z 30 do 15 minut.
A ten referat akurat byl jednym z najciekawszycll.

Moze jeszcze pare slów o organizatorach. Jak to zwykle
bywa, caly ciezar przedsiewziecia spoczal na barkach
kilku osób. Ale tez i potem wiekszosc z nich porobila
- nie wahajmy sie uzyc tego slowa - kariery! Jeden jest
profesorem na renomowanym zagranicznym uniwersytecie,
drugi v.:icedyrektorem Instytutu Matematyki UJ, trzeci
dyrektorem Telewizji Kablowej, dwóch wchodzi w sklad
redakcji EPSILONA ...

Ktos móglby powiedziec: no dobrze, zjazd jak zjazd,
dwadziescia lat temu, rocznica jak rocznica. Czy warto
w ogóle na to zwracac uwage? I bylaby to, byc moze,
gleboka racja, gdyby nie jedno. Otóz ów krakowski Zjazd
byl, jak dotad, ostatnim. Mimo ambitnych planów ani
jeden wiecej sie nie odbyl! Moze gdzies, kiedys, jacys
zapalency spróbuja ponownie cos takiego zorganizowac?
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